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Lasse Munkholm (LAMU)

Fra: Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>
Sendt: 5. september 2024 11:10
Til: Lasse Munkholm (LAMU)
Emne: Re: Udtalelse fra borgmesteren

Hej Lasse,  
 
For en god ordens skyld: Artiklen kommer i avisen i morgen og handler om, at borgmesteren gav forkerte 
oplysninger til kommunalbestyrelsen om, hvem der havde købt grunden på Bispevangen. To 
kommunalbestyrelsesmedlemmer føler sig snydt og vil have en redegørelse, og en ekspert i forvaltningsret 
mener også, at der er brug for en redegørelse af, hvem der har ansvaret. Jeg har skrevet, at borgmesteren 
ikke vil svare på, hvorfor han gav forkerte oplysninger og citeret fra det samlede svar, du sendte mig. Tak 
for kommunikationen. 
 
Leny M.  
 
 
 
 
Den ons. 4. sep. 2024 kl. 08.20 skrev Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>: 
Tak Lasse  
 
 
Leny Malacinski 
Journalist 
M: +45 60 53 07 84 
E: leny@weekendavisen.dk 

Pilestræde 34 | DK-1147 København K | T: +45 33 75 75 75 
weekendavisen.dk | facebook.com/weekendavisen | twitter.com/weekendavisen 

 
 
On Wed, 4 Sep 2024 at 08.12, Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> wrote: 

Hej Leny 

Efter telefonsamtalerne i går har jeg drøftet spørgsmålene med mine kollegaer, som har erfaring med 
køb og salg af grunde.  
 
Her får du et samlet svar fra Ballerup Kommune: 

 
I forbindelse med salget af grunden på Bispevangen var der, som du kan se i materialet på 
hjemmesiden, tidligt i processen en dialog mellem administrationen i Ballerup Kommune og Dansk 
Tyrkisk-Islamisk Stiftelse, herunder stiftelsens advokat. Da drøftelserne om Bispevangen nåede den 
afsluttende fase, blev forhandlingerne ført med repræsentanter fra Tyrkisk Kulturforening på vegne af 
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stiftelsen. I kommunale salgs- og købsprocesser er det normalt, at både en overordnet organisation og 
eventuelle underorganisationer involveres, især når projektet bliver mere konkret – sådan var det også i 
dette tilfælde. 

I forbindelse med lokalplanforslaget har anvendelsen af området og kulturforeningens aktiviteter været et 
centralt fokuspunkt, særligt med henblik på fredagsbønnen og de potentielle parkeringsproblemer. 
Materialet, der viser dette, kan ses under punkt 11 på Kommunalbestyrelsens møde mandag den 24. 
april 2017. Det er også værd at bemærke, at der allerede i punkt 10 på Kommunalbestyrelsens møde 
mandag den 28. november 2016 blev refereret til, at Tyrkisk Kulturforening havde henvendt sig til 
Ballerup Kommune, da foreningen havde udvist interesse i det nordøstlige hjørne af lokalplanområdet. 

En lokalplan er et særligt dokument, og et forslag til en lokalplan vil aldrig være så specifikt, at det 
nævner "imambolig" eller "bederum". Det skyldes, at lokalplanen skal være så bred og inkluderende som 
muligt – det er derfor, at der anvendes betegnelser som "bolig" og "menighedslokaler" i lokalplanen for 
Bispevangen. Som kommune kan vi ikke forudsige, om der potentielt kunne være flere mulige købere, og 
vi skal ikke udelukke nogen. Det kunne eksempelvis være et andet trossamfund, en menighed eller en 
fritidsforening. I den konkrete sag kom der dog kun ét købstilbud på grunden til minimumsprisen, som 
kommunen valgte at gå videre med. 
 
-- 
 
Lykkes det at få yderligere kommentarer, så giver jeg dig besked. 

Med venlig hilsen 

  

Lasse Munkholm 
Kommunikationskonsulent 
Politisk Sekretariat 
Center for Politik og Organisation 

Direkte 2069 1399 
E-mail lamu@balk.dk 

 

Ballerup Kommune 

Hold-an Vej 7 

DK-2750 Ballerup 
Telefon: 4477 2000 

ballerup.dk 
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Fra: Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>  
Sendt: 2. september 2024 22:03 
Til: Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> 
Emne: Re: Udtalelse fra borgmesteren 

  

Tak Lasse.  
 
 

Leny Malacinski 
Journalist 
M: +45 60 53 07 84 
E: leny@weekendavisen.dk 

Pilestræde 34 | DK-1147 København K | T: +45 33 75 75 75 
weekendavisen.dk | facebook.com/weekendavisen | twitter.com/weekendavisen 

  

  

On Mon, 2 Sep 2024 at 21.56, Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> wrote: 

Den er modtaget, Leny. Jeg ser, hvad jeg kan gøre. 

  

Fra: Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>  
Sendt: 2. september 2024 15:45 
Til: Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> 
Emne: Re: Udtalelse fra borgmesteren 

  

Hej Lasse,  

  

Bekræft gerne modtagelsen. Jeg skal bede om svar senest onsdag morgen klokken 9.  

  

Leny M.  
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Den man. 2. sep. 2024 kl. 13.21 skrev Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>: 

Hej Lasse,  

  

Tak igen for hurtigt svar. Jeg prøver at få klarhed over, i hvilket omfang kommunalbestyrelsen er blevet 
forelagt, at køberen var Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelse.  

  

1 Efter salget af grunden orienteres kommunalbestyrelsen under overskriften "PUNKT 18 SALG AF 
GRUND PÅ BISPEVANGEN I BALLERUP TIL TYRKISK KULTURFORENING." 

Her fremgår, at "Tyrkisk Kulturforening tilbød at erhverve ejendommen" og at "Tyrkisk 
Kulturforening overtog grunden den 1. december 2017." Her fremgår også, at "Politisk 
Sekretariat indstiller, at salget af arealet til Tyrkisk Kulturforening for en pris på 2.250.000 kr. 
inkl. moms tages til efterretning." 

https://ballerup.dk/dagsorden/kommunalbestyrelsen-26-02-2018#punkt-18-salg-af-grund-p%C3%A5-
bispevangen-i-ballerup-til-tyrkisk-kulturforening 

Hvorfor orienteres kommunalbestyrelsen om, at grunden er solgt til Tyrkisk Kulturforening, når den 
retteligt er solgt til Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelse? 

  

2 Orienteres kommunalbestyrelsen på noget tidspunkt om, at køberen er stiftelsen og ikke 
kulturforeningen? 

  

3 Borgmesteren har oplyst som svar "til medie," at kommunalbestyrelsen den 24. april 2017 vedtog 
lokalplanen, og at det fremgik af bilagene, at det drejede sig om at flytte aktiviteten fra Jonstrupvej til 
Bispevangen - "herunder flytte bederum/moske." 

https://ballerup.dk/sites/default/files/2021-06/spoergsmaal_og_svar_0.pdf 

Kan I sende mig de bilag, hvoraf det fremgik, at der skulle være "bederum/moske" på Bispevangen? 

  

4 Borgmesteren skriver, at "alle partier godkendte salget af grunden til Tyrkisk Kulturforening."  

https://ballerup.dk/sites/default/files/2021-06/spoergsmaal_og_svar_0.pdf 

Hvorfor skriver han, at partierne har godkendt salget, når der retteligt var tale om en orienteringssag? 

  

4 I en mail til kommunen i 2016 skriver Ahmet Karakoc fra kulturforeningen, at det er et krav fra deres 
side, at "imamen kan have bopæl i bygningen."  
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Det er på side 177 her https://ballerup.dk/sites/default/files/2021-06/aktindsigtsdokument_3.pdf 

Bliver kommunalbestyrelsen orienteret om, at der skal indgå en imam i projektet, og at denne imam skal 
bo på den nye grund?  

I så fald - hvilken dato orienteres kommunalbestyrelsen om dette? Hvis ikke - hvorfor ikke? 

  

5 Borgmesteren skriver i "svar til medie," at kommunen ikke har haft dialog med andre end 
kulturforeningen, og at han ikke kender forbindelsen mellem kulturforeningen og Diyanet.  

https://ballerup.dk/sites/default/files/2021-06/spoergsmaal_og_svar_0.pdf 

Betyder det, at kommunen har solgt en grund til en køber uden at vide, hvad der står i køberens 
(stiftelsens) vedtægter? 

  

6 Mener borgmesteren, at kommunalbestyrelsen har fået forelagt korrekte og præcise oplysninger til at 
træffe beslutninger på et fyldestgørende grundlag? 

Vil borgmesteren igangsætte en redegørelse af, om kommunalbestyrelsen har fået forelagt korrekte 
oplysninger? 

  

Ring endelig, hvis du har spørgsmål.  

  

Leny M.  

  

Den man. 2. sep. 2024 kl. 11.50 skrev Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk>: 

Hej Leny 
 
Køberen var Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelse. 
 
/Lasse 

  

Fra: Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>  
Sendt: 1. september 2024 15:33 
Til: Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> 
Emne: Re: Udtalelse fra borgmesteren 

  

Hej Lasse,  
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Hermed blot et enkelt spørgsmål fra mig vedr kommunens salg i 2017 af Bispevangen, hvor den 
tyrkiske moske ligger:  

  

Hvem solgte kommunen grunden til? 

  

Leny M.  

  

Den tors. 29. aug. 2024 kl. 12.09 skrev Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>: 

All right, hvis han vil tale med mig en anden dag, må du sige til. Tak for hurtig besked.  

  

Leny M.  

  

Den tors. 29. aug. 2024 kl. 12.08 skrev Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk>: 

Hej igen Leny 
 
Tak for forrige mail og denne, men det har ikke været muligt at få fat i Jesper Würtzen for en kommentar. 

Med venlig hilsen 

  

Lasse Munkholm 
Kommunikationskonsulent 
Politisk Sekretariat 
Center for Politik og Organisation 

Direkte 2069 1399 
E-mail lamu@balk.dk 

 

Ballerup Kommune 

Hold-an Vej 7 

DK-2750 Ballerup 
Telefon: 4477 2000 

ballerup.dk 
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Fra: Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>  
Sendt: 29. august 2024 11:39 
Til: Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> 
Emne: Re: Udtalelse fra borgmesteren 

  

FYI - det er dette afsnit jeg får plads til, som borgmesteren skal forholde sig til.  

  

Også Ballerups socialdemokratiske borgmester Jesper Würtzen har spillet en central rolle i 
opførelsen af den tyrkiske statsmoske. I 2017 underskrev han på kommunens vegne 
salgskontrakten på byggegrunden, og i 2021 indviede han personligt Fatih Moske iført sin 
borgmesterkæde. 

Alligevel har han afvist at kende til, at den tyrkiske kulturforening skulle have forbindelse til 
Erdogans moskenetværk. I 2019 udtalte han ifølge kommunens hjemmeside: 

»Jeg kender ikke sammenhængen mellem Tyrkisk Kulturforening og Diyanet og Erdogan-styret. 
Som kommune har vi kun været i dialog med den Tyrkiske Kulturforenings repræsentanter i 
Ballerup.« 

Af salgskontrakten fremgår ellers, at køberen er netop Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelse, som 
hører under Diyanet, Tyrkiets direktorat for religiøse anliggender. Det fremgår endda af 
stiftelsens egne vedtægter. Stiftelsens formand i Danmark er ingen andre end Ali Erbas, Diyanets 
øverste leder i Tyrkiet. 

Borgmesterens manglende kendskab til Diyanet kan også undre af andre grunde. Ballerup 
Kommune modtog nemlig en mail den 8. september 2017, der ligner en ren tilståelsessag. Mailen 
var fra Ahmet Karakoc, som forestod salgsprocessen frem til underskriften. På det tidspunkt var 
han næstformand i Tyrkisk Kulturforening og står desuden opført som formand for Fatih Moske 
på Diyanets hjemmeside. Weekendavisen har søgt aktindsigt i mailen, hvor han direkte skriver til 
kommunens embedsmand: 

»Alle tyrkiske kulturforeninger i Danmark hører under Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelse.« 

Med andre ord: Ifølge mailen til går der en lige linje fra kulturforeningerne i de danske 
kommuner til Erdogans religiøse Diyanet-direktorat. 

  

  

Den tors. 29. aug. 2024 kl. 09.10 skrev Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>: 
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Ja, kan ikke gøre så meget desværre. Kan give en halv time ekstra hvis det hjælper. Vi går i trykken 
1430… 
 
 

Leny Malacinski 
Journalist 
M: +45 60 53 07 84 
E: leny@weekendavisen.dk 

Pilestræde 34 | DK-1147 København K | T: +45 33 75 75 75 
weekendavisen.dk | facebook.com/weekendavisen | twitter.com/weekendavisen 

  

  

On Thu, 29 Aug 2024 at 09.09, Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> wrote: 

Kan der rykkes ved den? Ved godt, det er til avisen i morgen 

  

Fra: Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>  
Sendt: 29. august 2024 09:07 
Til: Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> 
Emne: Re: Udtalelse fra borgmesteren 

  

Super. Kl 12.  
 
 

Leny Malacinski 
Journalist 
M: +45 60 53 07 84 
E: leny@weekendavisen.dk 

Pilestræde 34 | DK-1147 København K | T: +45 33 75 75 75 
weekendavisen.dk | facebook.com/weekendavisen | twitter.com/weekendavisen 
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On Thu, 29 Aug 2024 at 09.06, Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> wrote: 

Det gjorde den. Hvad er din deadline? 

  

Fra: Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>  
Sendt: 28. august 2024 16:35 
Til: Lasse Munkholm (LAMU) <LAMU@balk.dk> 
Emne: Re: Udtalelse fra borgmesteren 

  

Hej Lasse,  

  

Nåede denne mail frem til dig? 

  

  

Den ons. 28. aug. 2024 kl. 12.21 skrev Leny Malacinski <leny@weekendavisen.dk>: 

Hej igen Lasse,  

  

Jeg vil meget gerne have et par ord med fra borgmester Jesper Würtz til den artikel jeg skriver til 
den kommende fredagsavis. Her kritiserer Morten Messerschmidt Socialdemokratiet i Ballerup 
for at være infiltreret af dansk-tyrkiske muslimer i Ballerup. Det skal han selvfølgelig have lov at 
svare på. Jeg har pastet de relevante dele af artiklen ind forneden enden og skrevet de spørgsmål 
jeg har. Håber det er overskueligt.  

  

1 Mener borgmesteren, at Socialdemokratiet i Ballerup er blevet infiltreret? 

  

2 Hvad er borgmesterens svar til, at Fatih moske i Ballerup, som han selv indviede, hører under 
Dansk Tyrkisk-Islalmisk Stiftelse, som hører under Tyrkiets Diyanet-netværk - ifølge flere 
forskere har moskeerne et konservativt, islamisk værdigrundlag, der kan stride imod ligestilling, 
ytringsfrihed og religionsfrihed? 

  

3 I materialesamlingen vedr oprettelsen af moskeen, som kommunen har  lagt ud på sin 
hjemmeside, udtaler borgmesteren:  
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“Jeg kender ikke sammenhængen mellem Tyrkisk Kulturforening og Diyanet og 
Erdogan-styret. Som kommune har vi kun været i dialog med den Tyrkiske 
Kulturforenings repræsentanter i Ballerup." Hvordan hænger det sammen med, at 
borgmesteren selv skrev under på den kontrakt, hvor han på kommunens vegne solgte 
grunden til Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelse, som hører under den tyrkiske stat? 
4 Hvordan hænger det sammen med, at kommunen modtog en mail fra den tyrkiske 
kulturforening i 2017 om, at "“Alle tyrkiske kulturforeninger i Danmark hører under 
Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelse.” 
Leny M.  

  

Frederik Vads berygtede tale giver nu bagslag for Socialdemokratiet. Fra 
Folketingets talerstol advarede han infiltrering fra klaner og bander efter en 
opsigtsvækkende svensk rapport, men måske bør han snarere se indad. 
Det mener Morten Messerschmidt, formand for Dansk Folkeparti.  
“Det er Socialdemokratiet, der er blevet infiltreret. Frederik Vad har 
fuldstændig ret, men han eget parti er en del af problemet, så jeg synes, at 
han burde holde sin fine tale en gang til. Bare inde på hans eget 
gruppeværelse.” 
Weekendavisen beskrev i sidste uge, at tre dansk-tyrkiske 
socialdemokrater i Fredericia, Roskilde og Albertslund samtidig er formænd 
for byernes tyrkiske moskeer, som er knyttet til den tyrkiske præsident 
Erdogan. Turan Savas, der sidder i byrådet for Socialdemokraterne i 
Fredericia, har desuden modtaget Dannebrogsordenens Ridderkors. 
Moskeerne optræder i parløb med lokale tyrkiske kulturforeninger, og både 
Kirkeministeriet samt Fredericia og Roskilde kommune er nu i færd med at 
undersøge, om alle regler er overholdt.  
Weekendavisen kan i dag berette, at Socialdemokratiet i Ballerup 
kommune også har støttet oprettelsen af en tyrkisk ungdomsforening på 
trods af protester om, at den er tæt knyttet til byens moske.  
  
ME 
Morten Messerschmidt er nemlig ikke den eneste, der undrer sig over, 
hvordan Socialdemokraternes hårde udlændingeretorik på Christiansborg 
hænger sammen med partiets beslutninger i kommunerne. Allan 
Kristensen, der er konservativt byrådsmedlem i Ballerup, stillede det 
samme spørgsmål sidste år, da en ny, tyrkisk ungdomsforening skulle 
godkendes i Ballerup kommune. Ved afstemningsdebatten i byrådssalen 
sagde Allan Kristensen:  
“Jeg er bange for, at hvis man kommer til at lave en forening, som - og lad 
os være helt ærlige - tager udgangspunkt i Erdogans Tyrkiet, så vil det ikke 
fremme integrationen i Ballerup (…) Hvordan kan Socialdemokratiet i 
Ballerup være med til at understøtte denne forening, som jo går direkte 
imod den politik, der bliver ført på landsplan?” 
Tyrkisk Ungdomsforening i Ballerup er oprettet på den samme adresse 
som Tyrkisk Kulturforening og Fatih-moskeen, nemlig Ekkodalen 1. 
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Moskeen hører under Dansk-Tyrkisk Islamisk Stiftelse, som står bag 30 
tyrkiske statsmoskeer i Danmark, og netop denne sammenblanding fik 
også Michael Jensen fra Dansk Folkeparti til at stemme nej til at godkende 
ungdomsforeningen. I byrådet sagde han:  
“At en forening i en forening, bosat på Dansk Tyrkisk-Islamisk Stiftelses 
grund søger om godkendelse som frivillig folkeoplysende forening vidner 
for mig kun om at de vil have midler fra kommunen til at støtte op om deres 
egne aktiviteter samt et økonomisk frirum til yderligere at kunne afholde 
islamiske højtider samt give vores børn og unge i Ballerup undervisning i 
Allahs straffe og vilje. Det er ganske uhørt i et demokratisk land.” 
I salen læste han højt fra et Facebook-opslag, som den tyrkiske 
kulturforening delte i januar sidste år. Her inviteres unge til et arrangement i 
moskeen om, hvordan man bliver en “oprigtig muslim.” Her står blandt 
andet:  
“Nogle af hovedaspekterne er f.eks.: Hvordan undgår man Allah's straffe? 
Hvordan kan man være mere lydig overfor Allah?” 
På Socialdemokratiets initiativ blev ungdomsforeningen godkendt sammen 
med stemmer fra Enhedslisten, SF, de Radikale og Venstre.   
  
Navnet er Kekec 
På papiret har ungdomsforeningen, kulturforeningen og moskeen 
forskellige navne, men flere navne går igen på tværs af  foreningerne. 
Ismet Kekec har således bestyrelsesposter alle tre steder. Ifølge CVR-
registret er han repræsentant for ungdomsforeningen og 
samtidig  bestyrelsesmedlem i både kulturforeningen og moskeen. Yunus 
Kekec, der er formand for ungdomsforeningen, sidder også i 
kulturforeningens bestyrelse. Han har tidligere fået godkendt en 
folkeoplysende forening af Ballerup kommune. I 2016 oprettede han 
således fodboldforeningen FC Sagirspor. Udover ham selv bestod 
bestyrelsen dengang af Mehmet Kekec, Fuat Kekec, Fatih Kekec, Murat 
Kekec og Tuncay Yüksel.  
Musa Kekec, der er medlem af byrådet i Ballerup for Socialdemokraterne, 
er tidligere medlem af moskeens bestyrelse. Han har desuden tidligere 
været Tyrkiets repræsentant i Danmark for den tyrkiske statsorganisation 
YTB, og da Berlingske tidligere i år spurgte, hvorfor han havde stemt ja til 
at etablere den tyrkiske moske, svarede han:  
»For mig handler det ikke om at have en moské i Ballerup. Jeg har 
sammen med en masse andre medlemmer af kommunalbestyrelsen stemt 
for, at der skulle etableres en kulturforening i byen.« 
Musa Kekec stod også i spidsen for et protestbrev fra 
kommunalbestyrelsesmedlemmer imod partiets udlændingeordfører 
Frederik Vad efter den famøse tale. Han truede med at forlade partiet, hvis 
ikke Frederik Vad sagde undskyld. Det skete dog ikke, men i Politiken 
sagde han efterfølgende:  
»Jeg kan sige dig: Efter europaparlamentsvalget frygter Socialdemokratiet 
det kommende kommunalvalg. Hvis man fra Christiansborg siger: »Vi giver 
den fuld gas på det her med udlændinge«, og det bliver strategien, så bliver 
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der jo nærmest blodbad ude i kommunerne. Og så er der nok også nogle 
andre, der vågner op«. 
Den tidligere formand for Socialdemokratiets partiforening i Ballerup hedder 
i øvrigt Mila Kekec.  
  
  
ME 
Den tyrkiske kulturforening har ikke fået kommunal støtte siden 2012. 
Ballerup kommune vurderede nemlig, at idræt udgjorde for lille en del af 
aktiviteterne til at den kunne opfattes som en folkeoplysende forening og er 
nu blot en registreret forening.  
Forskellen på kulturforeningen og moskeen er svær at få øje på. Ahmet 
Karakoc står opført som formand for moskeen på Diyanets hjemmeside, og 
er desuden formand for Tyrkisk Kulturforening. Slår man op i regnskabet for 
Fatih Moske, som er afleveret til Kirkeministeriet, smelter de to også 
sammen. For det første tilhører hverken vedtægterne eller CVR-nummeret 
moskeen. De tilhører kulturforeningen. For det andet skifter moskeen navn 
fra regnskab til regnskab. I 2018 hedder moskeen således Tyrkisk 
Kulturforening, og i 2021 ændres navn til Tyrkisk Kulturforening/Fatih 
Moske. I 2022 og 2023 ændres navnene endnu en gang frem og tilbage.  
Sidst men ikke mindst har Weekendavisen fået aktindsigt i en mail, der kan 
få betydning for alle tyrkiske kulturforeninger i Danmark. Her skriver Ahmet 
Karakoc i 2017 sort på hvidt til Ballerup kommune, at foreningerne hører 
under Tyrkiets statslige direktorat for religiøse anliggende. Han skriver:  
“Alle tyrkiske kulturforeninger i Danmark hører under Dansk Tyrkisk-
Islamisk Stiftelse.” 
Mailen er skrevet i forbindelse med oprettelsen af den tyrkiske moske, hvor 
den socialdemokratiske borgmester Jesper Würtzen solgte grunden i 
Ballerup til stiftelsen, som står bag de 30 moskeer i Danmark. Han indviede 
personligt moskeen iført sin borgmesterkæde.  
Ifølge forsker Lene Kühle viser mailen, at der reelt ikke er nogen forskel på 
moskeerne og kulturforeningerne.  
“Udtalelsen fra Ahmet Karakoc viser at der ikke er et skel mellem Tyrkisk 
Kulturforening i Ballerup og Fatih moskeen, som er en anerkendt menighed 
under Dansk Tyrkisk Islamisk Stiftelse (DTIS). Den viser også, at han 
opfatter sammenfaldet mellem de tyrkiske kulturforeninger og moskeer 
under DTIS som et generelt fænomen.” 
Også lektor Brian Arly Jakobsen peger på, at der dermed ikke er tydelige 
skillelinjer.  
“Udtalelsen indikerer, at der har været en udvikling, hvor tyrkiske 
kulturforeninger gradvist er blevet til moskeforeninger. Dette tyder på, at 
der ikke nødvendigvis har været en klar skelnen mellem de to typer af 
foreninger i praksis, og at denne sammenblanding kan skyldes manglende 
kendskab til reglerne eller bevidst uklare grænser mellem deres aktiviteter.” 
Konsekvensen er, at det dermed kan være svært for de offentlige 
myndigheder som kommuner og Kirkeministeriet at vide, om man har at 
gøre en moske eller en kulturforening.  
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“Mailen antyder, at grænsen mellem dem kan være blevet udvisket over tid. 
Det kan skyldes, at nogle foreninger, der oprindeligt blev oprettet  som 
kulturforeninger, senere har udviklet sig til også at fungere som moskeer 
uden at ændre deres formelle status eller aktiviteter tydeligt. Dette skaber 
en situation, hvor forskellen mellem de to kan være svær at gennemskue.” 
  

  

--  

Leny Malacinski 
Journalist 
M: +45 60 53 07 84 
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